
E
lektri~na energija je osnova za nesmetan
`ivot i funkcionisanje stanovni{tva i pri-
vrede. Srbija je u stanju da proizvodi do-
voljno struje za potrebe gra|ana i privre-
de a deo proizvedene elektri~ne energije

i izvozi. Stoga mo`emo da konstatujemo da u Sr-
biji postoji stabilnost i nezavisnost kada je re~ o
snabdevanju potro{a~a strujom, {to ja~a ukupni
polo`aj privrede na{e zemlje - ka`e Aca Marko-
vi}, predsednik Nadzornog odbora Elektropri-
vrede Srbije.

On dodaje da je EPS kao zna~ajan segment
energetskog sektora zemlje obavezan da svake
godine ula`e sredstva u odr`avanje objekata - ter-
mokapaciteta, hidrokapaciteta, rudnika, preno-
sne i distributivne mre`e. 

- Re~ je o zna~ajnim nov~anim sredstvima
koja treba odvojiti za obimne poslove odr`ava-
nja. Iz toga proizilazi zaklju~ak da postoje uslovi
za anga`ovanje srpskih preduze}a na tim poslo-
vima, i kad to ka`em prvenstveno mislim na fir-
me iz oblasti elektroma{inogradnje. Na taj na~in
se stvara prilika da preduze}a koja se bave elek-
troma{inogradnjom, ali i drugi na{i poslovni part-
neri iz zemlje, zaposle svoje kapacitete. Na{a
obaveza kao preduze}a je da odr`avamo i ula`e-
mo u svoje proizvodne objekte kako bi oni iz go-
dine u godinu mogli da ostvaruju predvi|ene re-
zultate, a upravo su srpske firme iz oblasti elek-
troma{inogradnje te koje treba da budu anga`o-
vane na tim poslovima - isti~e na{ sagovornik. 

Prema njegovim re~ima ekonomija funkcio-
ni{e na takav na~in da veliki sistemi obezbe|uju
posao privrednim granama koje ga opslu`uju. 

- Tu je situacija istovetna kao i u prirodi. Pri-
mera radi, kada se kit hrani, zahvaljuju}i tom pro-
cesu nahrani se istovremeno i hiljadu riba koje se
nalaze u njegovoj blizini. Isto tako, kada veliki si-
stem investira u odr`avanje ili izgradnju svojih
objekata, veliki broj i malih i srednjih preduze}a
mo`e da obavlja posao za taj veliki sistem na
obostrano zadovoljstvo - isti~e Markovi}. 

Predsednik Nadzornog odbora EPS-a isti~e
da to preduze}e i njegovi stru~njaci nisu spavali
u prethodnih 12 godina i da su postignuti zna-
~ajni rezultati u odr`avanju i obnavljanju proiz-
vodnih i drugih postrojenja. 

- Mi smo u na{im postoje}im kapacitetima u
Obrenovcu i Kostolcu podigli nivo energetske
efikasnosti, vr{ili smo remonte na{ih hidroelek-
trana. U poslednjih nekoliko godina podigli smo
proizvodnju blokova u termoelektranama za bli-

zu {est do sedam milijardi kilovat ~asova. To je
kao da smo izgradili jedan blok snage 700 do
800 megavata. Na{i blokovi u termoelektranama
spadaju u red efikasnijih, i oni su na nivou blo-
kova u termoelektranama razvijenih zemalja, od-
nosno zemalja Evropske unije. Primera radi, po-
strojenja EPS-a na tom planu stoje mnogo bolje
nego sli~na postrojenja u ^e{koj sa kojom nas
naj~e{}e porede. Me|utim, u praksi je stvar sa-
svim druga~ija, jer smo mi na tom planu bolji od
^e{ke - navodi Markovi}. 

Kada je re~ o hidrokapacitetima, Markovi}
ka`e da je zavr{ena revitalizacija sva ~etiri bloka
u "Bajinoj Ba{ti" i da se zavr{ava revitalizacija
drugog bloka u \erdapu, planira se revitalizaci-
ja "Limskih elektrana" i sve to po njegovom mi-
{ljenju predstavlja veliki pomak. 

- Elektroprivreda Srbije je spremna i za no-
ve investicije. Tako bi ove godine trebalo da kre-
ne izgradnja novog bloka snage 350 megavata u
Kostolcu i da podignemo proizvodnju na kopu
"Drmno" sa devet na 12 miliona tona uglja. Do-
govori sa partnerima su pri kraju i trebalo bi da
krene izgradnja reverzibilne hidroelektrane Bi-
strica - ka`e Markovi}. 

Na{ sagovornik isti~e da bi u Srbiji trebalo
voditi ra~una o dru{tvenoj odgovornosti, i da bi
u tom smislu trebalo izna}i na~ine za upo{ljava-
nje kapaciteta doma}ih preduze}a iz oblasti
elektroma{inogradnje. 
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ELEKTROPRIVREDA SRBIJE

ACA MARKOVI], predsednik Nadzornog odbora Elektroprivrede Srbije

EPS MO@E DA UPOSLI SRPSKU
ELEKTROMA[INOGRADNJU
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EPS planira da ove godine u
odr`avanje postrojenja ulo`i
230 miliona evra, u investicije
iz stranih kredita 450 miliona
evra oko 20 miliona iz donacija 
Za{to dr`ava daje subvencije
za zapo{ljavanje stranim 
firmama a ne i doma}im 
Za{to {kolujemo in`enjere,
ekonomiste i pravnike ako 
ne mogu da na|u posao 
i unaprede na{u ekonomiju
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- U tom smislu se vode razgovori koji }e po-
sebno biti intenzivirani na savetovanju energeti-
~ara na Zlatiboru. Va`no je naglasiti da jedno ta-
kvo savetovanje mo`e da otvori raspravu i o kon-
kretnom problemu a da bi se taj problem i re{io
potrebno je dodatno anga`ovanje drugih fakto-
ra. Kada govorimo o srpskoj elektroma{inograd-
nji mora se znati da je re~ o grani koja ima 8.000
do 10.000 zaposlenih i na{a odgovornost je da
u~inimo sve {to je u na{oj mo}i kako bi ta pred-
uze}a iskoristila sve svoje kapacitete. Odgovor-
no izjavljujem da ta preduze}a mogu da rade i
stru~no i kvalitetno kao i partneri van na{e ze-
mlje. Ono {to je najva`nije, ta preduze}a mogu
da ponude konkurentniju odnosno ni`u cenu za
svoje radove od onih iz inostranstva a to je sva-
kako faktor na koji se mora ozbiljno gledati u
poslovnom svetu. Sa stanovi{ta EPS-a, nama se
isplati da anga`ujemo upravo preduze}a iz Srbi-
je iz oblasti elektroma{inogradnje. Naime, EPS-
u se isplati da radnici preduze}a koja su radila
remonte ili izvela kapitalne projekte na na{im
postrojenjima nakon toga u~estvuju i u odr`ava-
nju istih, kao {to nam se isplati i da cena posla
bude ni`a, a to je upravo ono {to nude doma}e
firme iz oblasti elektroma{inogradnje. EPS pla-
nira da u ovoj godini u odr`avanje postrojenja
ulo`i oko 230 miliona evra. Tako|e, ove godine
je planirano da se oko 450 miliona evra ulo`i u
investicije kroz strane kredite i dvadesetak mili-
ona evra iz donacija. Dakle, s obzirom na to po-
stoji velika mogu}nost za anga`ovanje doma}e
elektroma{inogradnje na poslovima koje plani-
ra EPS - navodi na{ sagovornik. 

On dodaje da pred Vladom Srbije, Ministar-
stvom energetike i Elektroprivredom Srbije sto-
ji velika odgovornost da se stvore pravni uslovi
da na{e firme iz elektroma{inogradnje dobijaju
poslove koje su sposobne da obave, odnosno da
se izbore za njih ravnopravno u~estvuju}i u tom
procesu sa konkurencijom iz inostranstva. 

- Srbiju nije mimoi{la svetska kriza U takvim
uslovima upravo na dr`avnim organima le`i naj-
ve}a odgovornost kada je re~ o upravljanju eko-
nomijom. Piter Draker, najve}i teoreti~ar me-
nad`menta u 20 veku, u svojoj knjizi "Upravlja-
nje za budu}nost" pre petnaestak godina pisao
je da }e u narednih 25 godina ekonomija pred-

stavljati najve}i izazov za vlade dr`ave. Da je bio
u pravu dokazala je upravo kriza ameri~kog ban-
karskog sistema i reakcija i intervencija vlasti te
zemlje po tom pitanju. Dakle, i na{a Vlada }e
imati priliku da poka`e {ta mo`e da pru`i na pla-
nu upravljanja ekonomijom Srbije, {to i ve} sa-
da pokazuje. Treba objektivno sagledati stvari i
konstatovati da nema idealnog tr`i{ta. Odnosno,
u praksi ne postoji nikakva "nevidljiva ruka" ko-
ja omogu}ava funkcionisanje ekonomije. To po-
stoji samo u teoriji, ali u praksi ne. Zbog svega
toga i postoji odgovornost dr`ave da u kriznoj si-
tuaciji stvori poslovni ambijent Dakle, na tom
planu na{a dr`ava ne treba da uradi ni{ta manje
od onoga {to su ve} uradile vlade ekonomski raz-
vijenih zemalja, i u tom smislu u prvom planu
treba voditi ra~una o preduze}ima iz na{e zemlje
- smatra Markovi}. 

On isti~e da zaslu`uje pa`nju stav ~lanica
Poslovnog udru`enja "Elektroma{inogradnja"
da bi doma}a preduze}a trebalo da dobijaju nov-
~ani stimulans za zapo{ljavanje radne snage kao
{to je slu~aj sa stranim firmama u Srbiji. 

- Nama su nadle`ni u "Elektroma{inograd-
nji" postavili pitanje da ako dr`ava stranim fir-
mama daje pare za otvaranje radnih mesta, za-
{to ih ne daje i doma}im preduze}ima. Oni su
postavili i veoma korektno pitanje, za{to dr`ava
ne pomogne da sa~uvamo radna mesta. Mnogo
je jeftiniji sa~uvati radna mesta nego otvarati no-
va. Sasvim je sigurno da tim na{im preduze}ima
treba iza}i u susret. Ja to ne gledam kao nekakvu
pomo} njima, ve} kao pomo} na{oj ekonomiji i
dru{tvu. - isti~e Markovi}. 

On dodaje da u narednom periodu Zakon o
javnim nabavkama treba prilagoditi uslovima ko-
ji postoje u Srbiji i da postoji spremnost da se ta-
kve korekcije zaista i sprovedu. 

- Na taj na~in bi se na{oj privredi omogu}ilo
lak{e da di{e. Drugim re~ima nadle`ni u EPS-u
imaju odgovornost, i trebalo bi da konkurse koje
raspisuju za dobijanje poslova prilagode mogu}no-
stima na{e privrede. Srpska elektroma{inogradnja
se konkretno dokazala kao uspe{na na najslo`eni-
jim poslovima i u Obrenovcu i u Kostolcu. Zato
treba stvoriti mogu}nosti da srpska elektroma{ino-
gradnja pod ravnopravnim uslovima konkuri{e za
dobijanje poslova i da ta preduze}a ne budu anga-
`ovana samo ad-hok ve} da imaju kontinuitet u do-
bijanju poslova - smatra Aca Markovi}. 

On isti~e da danas postoji globalno tr`i{te
na kome za novac mo`e sve da se kupi. 

- Me|utim, da bi Srbija razvijala svoju eko-
nomiju, a pre svega energetiku, potrebno je da
se po{tuju doma}u resursi. Za{to {kolujemo in-
`enjere, ekonomiste i pravnike ako ne mogu da
na|u posao i unaprede na{u ekonomiju. Prime-
ra radi, kineska privreda se u poslednjih trideset
godina razvija zahvaljuju}i potencijalu doma}ih
kadrova. Trenutno se u Kini {koluje 3,6 miliona
in`enjera {to svakako predstavlja veliki benefit
za tu zemlju. Veoma je va`no da Srbija omogu-
}i radnicima iz elektroma{inskih firmi da rade
na poslovima u zemlji, jer kada ti radnici dobija-
ju licencu da rade u inostranstvu prvo pitanje ko-
je im postave poslodavci je kakvo iskustvo ima-
ju, odnosno na kakvim si poslovima radili u svo-
joj zemlji - navodi Markovi}. 

On isti~e da je optimista kad je re~ o budu}-
nosti sektora elektroma{inske industrije u Srbiji. 

- Istorija ljudskog dru{tva je istorija progre-
sa. Krize u razvoju ljudskog dru{tva su normal-
na ali prolazna stvar. Stoga u potpunosti veru-
jem u potencijale i znanje ljudi koji rade u elek-
troma{inskoj industriji Srbije - zaklju~uje na{ sa-
govornik. G. Vlaovi}
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- Podr`avam udru`ivanje u PU "Elektro-
ma{inogradnja". Ta preduze}a su pravilno
procenila da je sasvim razlo`no i opravdano
da se udru`e i svoje aktivnosti objedine u okvi-
ru jednog takvog udru`enja. Svako pravljenje
ve}eg sistema koji ima ekonomski motiv je sa-
svim opravdano. Samim tim apsolutno podr-
`avam nastojanja firmi udru`enih u PU "Elek-
troma{inogradnja" jer su ta nastojanja obrazlo-
`ena tehni~kim mogu}nostima za realizaciju
projekata i ekonomskim razlozima da za to {to
mogu da urade mogu da naplate svoj rad - ka-
`e Aca Markovi}.

Podr{ka
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